

## **Electronic Repository of Russian Historical Statistics - RISTAT.org**

DOCUMENTATION FOR DATASETS ON LABOUR - BENCHMARK 1795

Authors: E.S. Korchmina, G. Kessler

### English Summary (Olav Hofland)

For the benchmark year 1795 the Electronic Repository of Russian Historical Statistics contains data on labour only for subtype 2.01 - labour by profession.

No data are available for the subtypes 2.03 (labour by sector of employment) and 2.04 (labour by source of income).

As far as subtype 2.02 (labour by labour relation) the reader is referred to the Global Collaboratory on the History of Labour Relations at the International Institute of Social History (Amsterdam, The Netherlands). In the framework of this project a data-set has been compiled on labour relations in Russia for the year 1795.<sup>1</sup> Although this data-set contains a sizeable amount of regional data, the methodology of the project precludes a full disaggregation of the data by region, and for this reason we have chosen not to include the data in the Electronic Repository.

### 2.01 – Population by profession

Historical data on professions in late 18<sup>th</sup> century Russia are rare, and pertain exclusively to urban artisans. The data on these occupations have been collected from the ‘topographic descriptions’ (*topograficheskie opisaniia*) of the 1780s and 1790s. These ‘topographic descriptions’ were meant as inventories of the material resources available in the governorates (*gubernii*) and viceroalties (*namestichestv*) of the Russian Empire, and hence reflect the practical needs of contemporaries.<sup>2</sup> The ‘topographic descriptions’ were based on a standard questionnaire, and thus provide similarly structured data for multiple years and regions.

Unfortunately, these data do not exist for all provinces. Moreover, we decided only to include data on a certain profession, provided that the exact number of people working in that profession has been recorded. Users should also bear in mind that the sources do not provide information on the estate affiliations of these artisans. The artisans indicated by these sources could have either been burghers (*meshchane*), or various categories of peasants (*krest'iane*) employed at urban trading quarters.

\*\*\*

July 2018

---

<sup>1</sup> Kessler, Gijs; Khitrov, Dimitry; Hofland, Olav, 2016, "Russia 1500,1650,1800,1900,2000 [Global Collaboratory on the History of Labour Relations 1500-2000 Dataset]", <http://hdl.handle.net/10622/PLGUCD>, IISH Dataverse, V2

<sup>2</sup> Rubinshtein, N.L. "Topograficheskie opisaniia namestinichestv i gubernii XVII v. – pamiatniki geograficheskogo i ekonomicheskogo izucheniia Rossii", in: *Voprosi geografii*. 31 (1953), p. 62.

[FULL RUSSIAN VERSION]

**Пояснительная записка к данным по статистике труда 1795 г.**

**Составлена Корчминой Е., Кесслером Х.**

План.

- I. Введение
- II. Данные о занятиях/профессиях.
- III. Список используемой литературы и источников.

I. Введение

Из общей программы сбора данных по направлению «Труд» по временному срезу 1795 г. в Электронном архиве представлены только данные о структуре занятости по профессиям (направление 2.01).

Статистика занятости по отраслям (направление 2.03), так же как и сведения об источниках дохода населения (направление 2.04), выявить не удалось.

Что касается структуры занятости по трудовым отношениям (направление 2.02) обращается внимание на проект Global Collaboratory on the History of Labour Relations Международного института социальной истории (г. Амстердам, Нидерланды), в рамках которого составлялась база данных о трудовых отношениях для 1795 г.<sup>3</sup> Здесь представлен целый ряд региональных показателей, однако методология составления базы данных не позволяет полную дезагрегацию данных до уровня отдельных регионов, поэтому была принята решения их не включить в Электронный архив.

II. Данные о занятиях/профессиях (направление 2.01)

Для конца XVIII в. сведения о занятиях/профессиях существуют только для ремесленников (мастеровых или цеховых) в городах. Информация об этом содержится в топографических описаниях губерний. Насколько нам известно, альтернативного комплекса источников, содержащего ту же информацию в систематическом виде, не существует. Топографические описания обладают несколькими ценными особенностями, позволяющими успешно решать задачи, поставленные в проекте. В частности топографические описания губерний 1780-1790-х гг. обладают схожей структурой. Информация для топографических описаний собиралась по единой анкете. Программа

---

<sup>3</sup> Kessler, Gijs; Khitrov, Dimitry; Hofland, Olav, 2016, "Russia 1500,1650,1800,1900,2000 [Global Collaboratory on the History of Labour Relations 1500-2000 Dataset]", <http://hdl.handle.net/10622/PLGUCD>, IISH Dataverse, V2

анкеты отражала практические нужды современников, и была призвана позволить выявить материальные ресурсы, имеющиеся в губерниях.<sup>4</sup>

К сожалению, данные о профессиях ремесленников из топографических описаний существуют не для всех губерний. Кроме того, мы включали данные из описаний в нашу базу данные только, если указывалась точное число людей занятых данной профессией. В отдельных топографических описаниях (например, по Тобольскому наместничеству) были указания на существование ремесленников, но не была указана ни их численность, ни конкретный список профессий. В таком случае в базе отмечалось, что данных для данной губернии нет. Мы также не можем точно сказать сословную принадлежность людей, занятых конкретной профессией. Ремесленники в городах (цеховые и мастерские) могли быть или мещанами или различными категориями крестьян, приписанных к посаду.

Список использованной литературы:

1. Рубинштейн Н. Л. Топографические описания наместничеств и губерний XVIII в. - памятники географического и экономического изучения России // Вопросы географии. 31, М., 1953.
2. Эммаусский А.В. Топографические и исторические описания вятского наместничества в 80-90-х годах XVIII в. // Проблемы источниковедения. Вып. VII. М. 1959.
3. Милов Л.В. Экономико-географические и статистические описания // Источниковедение истории СССР. Под ред. И.Д. Ковальченко. М., 1981.

---

<sup>4</sup> Рубинштейн Н. Л. Топографические описания наместничеств и губерний XVIII в. - памятники географического и экономического изучения России // Вопросы географии. 31, М., 1953. С. 62

## **Appendix 1 - User license and correct reference to the data from the Electronic Repository of Russian Historical Statistics**

The data available from the Electronic Repository of Russian Historical Statistics are licensed under a Creative Commons Attribution-NonCommercial-ShareAlike 4.0 International License.

This license allows you to share, edit and re-use the data from the Electronic Repository of Russian Historical Statistics for non-commercial purposes, provided that due reference is made to the Electronic Repository of Russian Historical Statistics and derivative products or materials are distributed under the same license.

By downloading and using data from the Electronic Repository of Russian Historical Statistics the user agrees to the terms of this license.

For an overview of the main terms of the license, cf.:  
<http://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/4.0/>

For the full text of the license, cf.:  
<http://creativecommons.org/licenses/by-nc-sa/4.0/legalcode>

Please, note, that the Electronic Repository of Russian Historical Statistics is not a source publication. The exact source for each figure is listed, but the database in its entirety is a complex product of dedicated research, analysis and interpretation. Therefore, please adhere to the same standards of citation that apply to other products of research like books and articles and refer to the source of your data as listed below:

Kessler, Gijs and Andrei Markevich, Electronic Repository of Russian Historical Statistics, 18th - 21st centuries, <https://ristat.org/>, Version I (2020): [Datatype number and name] [benchmark-year].

Example:

Kessler, Gijs and Andrei Markevich, Electronic Repository of Russian Historical Statistics, 18th - 21st centuries, <https://ristat.org/>, Version I (2020): Datatype 2.01 - Labour by profession, benchmark-year 1795.

or, for the documentation to a data-set:

Kessler, Gijs and Andrei Markevich, Electronic Repository of Russian Historical Statistics, 18th - 21st centuries, <https://ristat.org/>, Version I (2020): [Title] [page numbers] [filename: XXXXX]

Example:

Kessler, Gijs and Andrei Markevich, Electronic Repository of Russian Historical Statistics, 18th - 21st centuries, <https://ristat.org/>, Version I (2020): Documentation for datasets on labour - benchmark 1795, p. 1 [filename: ERRHS\_2\_00\_info\_1795\_EN.pdf]